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Prekinitev sodelovanja 
s Slavnikom

Decembra leta 1971 sta predsed
nika delavskih svetov DELAMA
RIS in SLAVNIK podpisala samo
upravni sporazum o poslovnem so
delovanju in skupnem strokovnem 
vodstvu, ki naj bi bil nekakšen 
prehod do integracije.

V prehodnem dveletnem obdob
ju naj bi se pokazale koristi od so
delovanja in na podlagi doseženih 
rezultatov naj bi se delovne skup
nosti odločile za videz in obliko 
nadaljnjega sodelovanja.

Kot nosilec sodelovanja so bile 
oblikovane skupne službe, ki naj 
bi za osnovni cilj imele izdelavo 
programa sodelovanja in razvojnih 
programov obeh podjetij.

Že ob podpisu sporazuma je bi
lo mogoče slišati pomisleke, da ta 
ko sodelovanje ne vodi nikamor, 
ker podjetji nimata skupnega 
predmeta poslovanja, ki je temelj 
vsakega tesnejšega sodelovanja. 
Takšni pomisleki so prihajali od 
obeh strani, zlasti od SLAVNIKA, 
kar je povsem razumljivo glede na 
lastne izkušnje. SLAVNIK sam je 
asociacija podjetij z različnimi de
javnostmi.

Zaradi nesporazuma glede sode
lovanja so nekateri vodilni delav
ci zapustili SLAVNIK.

Danes lahko ugotovimo, da med 
podjetjema ni ustvarjeno sodelo
vanje niti na področjih, ki so skup
na sleherni delovni organizaciji 
(finance, kadrovska politika, pla
niranje, marketing ipd.).

Dne 30. 3. 1973 sta se ponovno 
sestala delavska sveta podjetij na 
seji, ki je za dnevni red imela eno 
samo točko: prekinitev sodelova
nja.

Povzemamo najpomembnejši del 
obrazložitve predloga za prekini
tev sodelovanja:

»Ugotovimo lahko, da enoletno 
sodelovanje ni prineslo bistveno 
ekonomičnejšega in racionalnejše
ga poslovanja in ni pomembnejše 
uresničilo trajnejših interesov na 
področju finančne in kadrovske 
politike, kot to predvideva 1. člen 
samoupravnega sporazuma. Prav 
tako nam sodelovanje ni prikazalo 
možnosti bistveno hitrejšega in 
usklajenega razvoja obeh podjetij. 
Vrsta bistvenih določil sporazuma 
ni uresničena. Podjetji nista vlaga
li v skupni kreditni sklad 20 % aku

mulacije. Ni bil ustanovljen skupni 
rezervni sklad, v katerega naj bi 
podjetji letno vlagali 2 % popreč
nih obratnih sredstev. Ni bilo re 
alizirano določilo sporazuma o 
skupnem vlaganju 4 % od bruto 
osebnih dohodkov in 25 % ostanka 
dohodka za stanovanjsko izgrad
njo. Prav  tako ni bil realiziran 
skupni sklad za pomoč družbenim 
organizacijam, to pa zaradi sploš
ne gospodarske situacije in raznih 
predpisov, pomanjkanje obratnih 
sredstev in potreb sredstev za te
koče potrebe.

Prav tako je bila prepočasi re- 
ševana notranja organizacija skup
nih služb (sistematizacija, kadri, 
akti), ki bi jim omogočilo opraviti 
poslanstvo, naloženo s sporazu
mom. Vzrokov je bilo več, pred
vsem pa glede na različne osebne

Podjetje je v zadnjih letih do
seglo zelo dobre rezultate. Akumu- 
lativnost, ki je pred letom 1970 ni 
bilo, se nam je v lanskem letu po
večala na eno in pol milijarde sta
rih dinarjev. Osebni dohodki, ki 
so bili tedaj precej pod nivojem 
slovenske industrije, ga danes 
skoro dosegajo. Delamaris, ki v 
prejšnjih letih skoro ni poznal in
vesticij, je začel investirati iz le 
ta v leto več. Letos naj bi investi
cije dosegle dve in pol milijarde 
starih dinarjev. Rezultatom ni bi
lo mogoče oporekati, saj so bili ne
pričakovano dobri. Navkljub temu 
pa je prejel predsednik delavskega 
sveta nekaj dni pred novim letom 
odpoved glavnega direktorja. Ta
koj se je sestal sekretariat osnov
ne organizacije ZK in razpravljal 
o vzrokih odpovedi ter ugotovil, da 
za zdaj Andrej Verbič umika svoj 
odstop. Istočasno je sekretariat ZK 
zahteval, da se oceni dosedanje 
sodelovanje Slavnika in Delamari 
sa in da se vloži vse sile v uspeš
no dokončanje razgovorov o zdru
žitvi oziroma sodelovanju z »Dro
go« iz Portoroža. Na eni nasled
njih sej je sekretariat ZK imeno
val začasni tričlanski odbor, ki naj

dohodke ene in druge organizaci
je. Iz navedenega lahko zaključi
mo, da v preteklem obdobju ni bi
lo takega sodelovanja med podjet
jema, kot je bilo zamišljeno. P red
postavljamo, da do takega sodelo
vanja tudi do konca tega leta ne 
more priti.«

Iz naštetih razlogov sta se de
lavska sveta odločila za prekini
tev sodelovanja.

Formirana je posebna komisija, 
ki bo dokončno razčistila medse
bojne pravice in obveznosti, ki so 
nastale z dosedanjim sodelova
njem.

Tako se je končalo 16-mesečno 
sodelovanje.

Vsi sedaj lahko rečemo, da smo 
podoben konec tudi predvidevali. 
Tako je pač: po boju so vsi gene
rali pametni.

O vzrokih neuspeha je težko re
či, kot sta ugotovila delavska sve
ta: skupne službe niso opravile 
svojega poslanstva. Vsi, ki smo 
predstavljali skupne službe, bi mo
rali dati mnogo več.

Sedaj imamo izkušnjo več. Iz
kušnjo, ki bi lahko bila še dražja.

bi deloval kot operativna pomoč 
glavnemu direktorju za uspešnejše 
delo pri formiranju temeljnih or
ganizacij združenega dela in ure
sničevanju kadrovske politike v 
podjetju »Delamaris«. V začasni 
odbor, ki ga je potrdil tudi central
ni delavski svet, so bili imeno
vani: Niko Varežič, Savo Kapelj 
in Marjan Piško.

Program  ukrepov začasnega od
bora-

1. vprašanje sodelovanja z de
lovno organizacijo Drogo, Por
torož;

2. vprašanje nadaljnjega sode
lovanja s Slavnikom, Koper, 
glede na sklenjeni samouprav
ni sporazum;

3. vprašanje novega direktorja;
4. vprašanje enotnosti Kombina

ta  glede na trenutne notranje 
razmere;

5. vprašanje izpopolnitve in raz
pisa vodilnih delovnih mest;

6. vprašanje izpopolnitve organi
zacije, posebno splošnega sek
torja in

7. način uvedbe temeljnih orga
nizacij združenega dela.

(Nadaljevanje na 4. strani)

»Upam, da vas ne bom razočaral«
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Kako uresničujemo ustavna dopolnila
V tretji številki lista iz pretek

lega leta smo jedrnato podali vse 
bino »Delavskih amandmajev« in 
pojasnili način uresničevanja nji
hove vsebine.

Glede na prekinitev sodelovanja 
s Slavnikom je delavski svet sku
paj z družbeno političnimi organi
zacijami podjetja imenoval komi
sijo za uresničevanje ustavnih do
polnil.

Komisija je izdelala predlog za 
uresničevanje vsebine delavskih 
amandmajev v dveh variantah.

Po eni varianti bi podjetje 
• imelo 8 temeljnih organizacij zdru
ženega dela (TOZD) in po drugi
5.

V obeh variantah so predvidene 
4 »proizvodne« TOZD. Razlika med 
njimi je v tem, da so v prvi va
rianti kot potrebne TOZD predvi
dene RAZVOJ. VZDRŽEVANJE. 
KOMERCIALA in SKUPNE SLUŽ
BE, seveda z neznatnimi spre
membami v obsegu. Po obravnavi 
v odborih, v centralnem delav
skem svetu in v organih družbeno
političnih organizacij je bil pred
log obravnavan še na 8 zborih 
delovnih ljudi.

Na zborih so delovni ljudje raz
pravljali o delitvi premoženja, o 
medsebojnih odnosih v združenem 
delu, o odnosih med TOZD, o med
sebojnih odgovornostih za obvez
nosti proti tretjim  osebam, o soli
darnosti, o razlikah med poslovni
mi enotami, samostojnimi organi
zacijami združenega dela in TOZD, 
o odnosu »proizvodni — neproiz
vodni« delavci in o vseh drugih 
vprašanjih, ki interesirajo delov
nega človeka.

Predstavnikom komisije, ki so 
imeli dolžnost, da obrazložijo ma
teriale, amandmaje in predlog 
CDS in družbeno-političnih organi
zacij, ni bilo lahko.

Dosti je bilo vprašanj, na kate
ra  naša praksa še nima pravega 
odgovora, na katera je zelo težko 
pravilno odgovoriti. Veliko je bilo 
tudi vprašanj o dohodku, o oseb
nih dohodkih, o stanovanjih, o od
povedi direktorja ipd.

Vsi zbori so soglasno sprejeli 
iniciativo komisije CDS, da se 
preuči obe varianti za oblikovanje 
TOZD, da se izdela elaborate o 
ekonomskem in samoupravnem vi
dezu in obliki povezovanja bodo
čih TOZD, in sicer za obe vari
anti, da se izdela predlog delitve 
premoženja, prav tako za obe va
rianti, in da se pri tem ne spregle
dajo tudi druge oblike, ki niso za
jete niti v eni predloženih variant.

Zbori so tudi izbrali po 5 delega
tov in jim dali pooblastilo, da za
stopajo zbore na pogajanjih in do
govorih s predstavniki drugih de
lov delovne organizacije, ki naj bi 
predstavljali bodoče TOZD.

Predstavniki bodočih TOZD, ko
misija CDS in strokovna komisija

za izvajanje ustavnih dopolnil so 
se sestali, ko so bili održani zbori 
v vseh bodočih TOZD. Na sestan
ku so še enkrat preučili predlog 
za oblikovanje TOZD, priporočilo 
zvezne skupščine za izvajanje 
ustavnih amandmajev XXI — 
XXIII in soglasno potrdili sklep, 
da strokovna komisija preuči oba 
predloga, da takoj izdela elaborate 
za proizvodne TOZD, da pripravi 
samoupravni sporazum o združe
vanju, da pripravi predloge statu
tov in jih da v javno obravnavo 
delovni skupnosti.

Strokovna komisija je dobila na
logo, da poskrbi za uresničevanje 
sklepov zborov delovnih ljudi in 
zbora delegatov.

Ko bo končano delo strokovne 
komisije, bodo zbori delovnih lju
di seznanjeni z materiali, ki jih 
bo izdelala strokovna komisija. 
Materiale bo treba potem uskla
diti s pripombami in predlogi zbo
rov delovnih ljudi, izvršiti razde
litev premoženja na bodoče TOZD, 
z najširšo oporo sodelovanja de-

Prvo pobudo za zgraditev spo
minskega doma sta dali Združenje 
borcev Kumrovca in Posavja (iz 
ljubljanske občine Bežigrad). Ak
cija se je razvijala in prerasla iz 
lokalne v skupno stvar Zveze zdru
ženj borcev NOB Jugoslavije in 
Zveze mladine Jugoslavije.

Naša mladina je že zdavnaj iz
brala Titov rojstni kraj za sreča
nje ob dnevu mladosti. Z zgradit
vijo spominskega doma bo njeno 
sodelovanje še tesnejše, bolj živah
no in bolj pisano.

Tu se je začela mladina vseh 
naših narodov in narodnosti v pre
lepem naravnem okolju zbliževati, 
in to ne samo ob skupnem spozna
vanju zgodovine jugoslovanskega 
delavskega gibanja in socialistič
ne revolucije — prag življenja 
predsednika Tita — marveč tudi 
v športnih in kulturnih tekmova
njih, na izletih in v planinstvu.

Kdo ve, kakšne nove ideje bodo 
pognale na srečanjih in sestankih 
v tem bogatem okolju? In kdo ve, 
kakšni novi obrisi se bodo začrta
li pri življenju vsebine in pomena 
spominskega doma borcev in mla
dine Jugoslavije — živega orga
nizma, ki bo rastel tako, kot je na
stal — s skupno akcijo vseh.

Kot pove že samo ime, bo v spo
minskem domu generacija pogum
nih ljudi — borcev NOV — na 
srečanju z mladino prenašala na
njo svojo življenjsko resnico. V 
domu bo vladal duh tovariša Tita, 
duh bratstva in enotnosti kot stal
no prisotno izročilo ljudstva, izro-

lovne skupnosti in družbeno-poli
tičnih organizacij pripraviti samo
upravni sporazum in statute TOZD 
in sklicati zbore, na katerih naj 
delovni ljudje odločijo o form ira
nju TOZD.

Obenem se mora obveščati de
lovno skupnost o poteku celotne 
akcije in o stališčih, ki jih bodo 
zavzemali posamezni zbori in 
družbeno politične organizacije do 
posameznih vprašanj.

Priznati moramo, da celotna ak
cija poteka nekam prepočasi, da se 
obotavljamo in predolgo premiš
ljujemo — tako škodujemo sami 
sebi. Vendar so vmes tudi »objek
tivne težave«, ki nam pomagajo 
opravičiti sleherno obotavljanje in 
zamudo.

Mislim, da bomo zmogli prem a
gati vse ovire.

Novi zakoni s področja združene
ga dela nam vsekakor morajo 
osvetliti smer, v katero gremo, če
prav jih nismo čakali in čeprav 
niso pogoj, brez katerega ne more-
m a  Miloš Vukičevič

čilo, ki se je uresničilo v naši 
družbi.

Spominski dom v Kumrovcu bo 
skupno ognjišče borcev NOV in 
mladine Jugoslavije, prostor, kjer 
bo naša mladina na neposreden 
način doživljala hitrost in kontinui
teto naše revolucije ter veličino 
življenjske poti in dela njenega za
četnika in voditelja tovariša Tita.

Ker je akcija zbiranja sredstev 
za zgraditev spominskega doma 
borcev in mladine Jugoslavije vse 
jugoslovanska akcija za zbiranje 
sredstev, jo bomo izvedli tudi v 
našem kolektivu.

Pozivamo vse člane našega ko
lektiva, da se vsi vključimo v ak
cijo za zbiranje sredstev in prispe
vamo po svojih možnostih za zgra
ditev omenjenega doma.

»Zbiralno polo«, kjer bodo vpisa
ni priimek in ime darovalcev ter 
višina darovalnega zneska, bo tre
ba napraviti v dveh izvodih. En 
izvod bomo poslali odboru za iz
gradnjo spominskega doma borcev 
in mladine Jugoslavije v Kumrov
cu. Ta izvod bodo shranili v spo
minskem domu kot dokument o so
delovanju ljudi iz vse Jugoslavije 
v tej plemeniti akciji. Drugi izvod 
bo ostal kot dokument v naši de
lovni organizaciji.

Prispevek za zgraditev spomin
skega doma borcev in mladine Ju 
goslavije v Kumrovcu bo izraz so
lidarnosti in patriotizma vsakega 
državljana socialistične federativ
ne republike Jugoslavije.

Žarko Višnjič

Spominski dom v Kumrovcu



P R V O  T R I M E S E Č J E  IZ G U B A
Terjatve nad 90 dni 8.784.000.— začasni odpis 2.196.000 din

Novosprejeti predpisi za ugotav
ljanje finančnega rezultata temelj
nih organizacij združenega dela 
obvezujejo temeljne organizacije, 
da ugotavljajo finančne rezultate 
svojega dela vsake 3 mesece, kar 
je novost v primerjavi z dosedanji
mi predpisi. Smo pri koncu sestav
ljanja periodičnega obračuna za 
prvi kvartal; pokazatelji nam na
povedujejo negativen rezultat. Iz-

Realizacija na domačem 
Realizacija v izvozu 
Prem ija na izvoz 19,5 % 
Izredni dohodki

guba bo v tem kvartalu znašala 
2.210.000 din. Kakšni vzroki so 
vplivali na tak rezultat sedaj, ko 
smo pa pred 3 meseci imeli bilan
co z milijardo starih dinarjev 
ostanka? Vzroki so preprosti: niz
ka realizacija, zlasti domači trg, 
»odpis« terjatev nad 90 dni itd.

Pokazatelji finančnega rezultata 
so naslednji:

trgu 39.194.256,62
23.949.489,— 
2.623.817,— 

267.940,—

finančni rezultat, kar pa je naj
važnejše: pridobili zaupanje v
svoje delo. K odpravljanju teh po
manjkljivosti lahko prispevajo vsi 
delavci — tudi v proizvodnji, če 
se večkrat vprašajo, zakaj se kaj 
dela in proizvaja, a ne gre na trg. 
Vsem nam je znano, da brez re
alizacije ni dohodka, od tega pa je 
odvisen naš standard.

Upajmo, da se bo stanje kmalu 
izboljšalo in da bomo nadaljevali 
uspešno poslovanje iz prejšnjega 
leta, seveda z bolj skrbnim de
lom.

Tane Jelič

66.038.502,62

Stroški realizacije zmanjšani za 
pozitivne razlike v cenah 
Izredni izdatki 
Fiksni stroški 
Odpis terjatev nad 90 dni

68.145.947,—

50.343.180.— 
300.023.— 

15.306.572.— 
2.196.163.—

Iz tega sledi izguba po periodič
nem obračunu 2.211.700 din. Ter
jatve nad 90 dni se v primerjavi 
s koncem lanskega leta niso 
zmanjšale, celo narasle so, ker je 
stopnja odpisa višja (25 %), fi
nančni rezultat se zaradi tega 
zmanjša za 2.196.163 din.

V strukturi realizacije je zaje
tih 3.960.000 din amortizacije nad 
predpisano stopnjo, kar se šteje 
kot finančni rezultat, in izgube ni. 
Planirano amortizacijo uporablja
mo samo za investicije in jo mo
ramo zagotoviti iz dohodka v te
kočem letu. Tudi terjatve niso po
polnoma izgubljen dohodek; zmanj

šujejo finančni rezultat le, dokler 
niso plačane. Na finančni rezultat 
so vplivali tudi drugi faktorji v tem 
trimesečju. Močno se je občutilo 
pomanjkanje likvidnih sredstev za 
nabavo surovin, to se je kazalo v 
proizvodnji in prodaji.

Proizvajati za trg, 
ne pa za skladišče

Razen tega da podjetje ni ime
lo likvidnih sredstev, so angažira
na obratna sredstva v tem obdob
ju naraščala, posebno v zalogah go
tovih izdelkov. Angažiranja so bi
la naslednja:

Vrsta obratnih sredstev 1. 1. 1973 31. 3. 1973

Material 21.939 18.482
Drobni inventar 4.459 4.409
Proizvodnja v teku 8.033 7.947
Gotovi izdelki 19.504 23.419
Terjatve do kupcev (vseh) 35.414 42.000
Ostale terjatve 11.224 8.623

Skupaj 100.573 104.870

Prodaja nekaterih izdelkov v 
tem obdobju je padla; nakopičene 
so zaloge — to je vplivalo na pri
manjkljaj likvidnih sredstev. Za 
kritje tako velikih zalog smo se 
morali poslužiti virov, kot so: skla
di, najemanje kratkoročnih kredi
tov, neplačane obveznosti ipd. Za
radi takega načina financiranja se 
je večkrat zgodilo, da smo imeli 
v tem času blokiran žiro račun. 
Za izboljšanje finančnega rezul

tata je osnovno pravilo, da se po
veča prodaja izdelkov, oziroma 
da čimprej pride do sinhronizacije 
med proizvodnjo in prodajo, ne 
glede na to, kakšne so vrste izdel
kov. Proizvajati moramo za trg, 
ne pa za skladišče. To skrb bi mo
rali prevzeti proizvodni obrati sa
mi. če, bomo uspeli postaviti rav 
notežje med proizvodnjo in proda
jo, bomo rešili mnoge probleme, 
zmanjšali nelikvidnost, izboljšali

Tečaj prve pomoči
Občinski Rdeči križ Izola vsako 

leto organizira 80- in 20-urne teča
je prve pomoči za potrebe civilne 
zaščite.

80-urni tečaj prve pomoči so 
obiskovale: Vera TOMAŽIČ iz
skupnih služb »Delamaris — Slav
nik«, Sonja PONIKVAR iz sploš
nega sektorja, Anica PAVLIČ iz 
službe za pripravo odpreme in 
transporta in Ljuba BAJT iz pre
delave rib.

Vse štiri tovarišice so poleg ob
veznega študija redno obiskovale 
in uspešno opravile izpite 80-urne- 
ga tečaja prve pomoči.

Istočasno so uspešno opravile 
preizkus znan ja . iz splošnega dela 
programa za člane civilne zaščite.

Vsem štirim tovarišicam izreka
mo pohvalo za redno obiskovanje 
tečaja in opravljene izpite te r jih 
navajamo za prim er prizadevnih 
članov našega kolektiva.

Žarko Višnjič

Obratna ambulanta
Centralni delavski svet je na 

svoji 14. redni seji dne 7. 4. 1973 
sprejel sklep, da ustanovimo obrat
no ambulanto, ki bo v prostorih 
sedanje ambulante za prvo pomoč 
v obratu Iris.

V ambulanti bodo zaposleni tr i
je zdravstveni delavci: zdravnik 
in dve medicinski sestri. V dopol
danskem času bosta delala zdrav
nik in medicinska sestra, v popol
danskem času pa dežurna medi
cinska sestra. Podjetje bo za pre
ventivno in kurativno delo ambu
lante letno plačevalo 132.146 di
narjev.

Po predvidevanjih bo ambulanta 
pričela z delom v mesecu maju 
1973. leta.
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Koliko stane »Naš glas«
Po podatkih finančnega sektorja 

smo v preteklem letu za tiskanje 
in prispevke za »Naš glas« plačali 
23.818,40 din.

Če računamo, da je časopis iz
šel le v 4 številkah, je razvidno, 
da nas ena številka stane popreč
no 5.954,60 din.

V letu 1971 smo plačali 19.497,50 
dinarjev za 5 številk, ali 3.899,50 
dinarjev poprečno za številko.

ALI SE SPLAČA?
Kot odgovornega urednika me 

je sram, ampak priznati moram: 
NE! Ne, ker glasilo ne izhaja red
no in se je iz glasila delovne skup
nosti, proti želji vseh, spremenilo 
v glasilo peščice ljudi, ki ga piše
jo in tudi berejo.

Ves čas se sprašujem: zakaj? 
Odgovora pa ne najdem in ne naj
dem.. če pregledamo vsebino, vi
dimo, da ni povsem nepestra in ne- 
interesantna. Večkrat smo pisali 
o vprašanjih (investicije, osebni 
dohodki, stavka, gospodarski pre
stopki), ki bi morala pritegniti po
zornost slehernega člana kolektiva 
in izzvati njegovo reakcijo. O ne
katerih izmed teh vprašanj smo 
namenoma provokativno pisali, da 
bi izzvali bralce na odprto javno 
diskusijo, pa ni bilo nič.

Poleg tega pa so v podjetju do
godki in stvari, ki bi nas morale 
interesirati. Stvari, od katerih sta 
odvisni naša sedanjost in prihod
nost.

Ni nam treba hoditi daleč. Ozri
mo se samo na dogodek v zvezi z 
izplačanimi »stimulansi« t. i. ne
proizvodnim delavcem.

O tem bolečem vprašanju smo 
pisali v prejšnji številki (raz
pravljali po koteh), ampak nihče 
ni zahteval globljega pojasnila — 
do samega izplačila. Tedaj smo se 
spomnili, da je treba ustaviti delo 
zaradi tega, ker je »neproizvodnim« 
delavcem izplačana »trinajsta pla
ča« na račun delavcev iz direktne 
proizvodnje. In kaj se je zgodilo? 
»Tresla se je gora, rodila se je 
miš«. Sedaj vemo prav toliko ka
kor p re j!

Vprašanje sem navedel samo 
kot primer naših prizadevanj, da 
pridemo do prave resnice. Ne vem,

Poveljujoči general ne more 
opravičiti svojih porazov, s tem 
da se je držal ukazov višjega po
veljnika, ki ni poznal položaja na 
bojišču. Iz tega sledi, da je vsak 
poveljujoči general kriv, če pre
vzame obveznost, da bo izpeljal 
slabo premišljen načrt; on mora 
navesti svoje nasprotne razloge 
in vztrajati, da se načrt spreme
ni, ter raje odstopiti, kakor pa da 
vodi poraz svoje vojske.

Robert Mc Namara

do kdaj se bomo zadovoljevali s 
polresnicami in do kdaj nas bo 
strah neznanih sil. Zakaj sleherne
ga vprašanja ne zastavimo na pra
vem mestu in ob pravem času?

Skoraj v vsaki številki našega 
(?) glasila pišemo o pravici de
lavca do informacije. A kaj, ko se 
je nočemo, ne smemo, ali pa ne 
znamo poslužiti?

(Nadaljevanje s 1. strani)
Centralni delavski svet je v za

četku februarja sprejel ostavko 
glavnega direktorja in imenoval 
razpisno komisijo za imenovanje 
novega glavnega direktorja. Ugo
tovil je, da do združitve Delama
risa in Slavnika ne bo prišlo in da 
je tako vprašljivo vsako nadaljnje 
sodelovanje s Slavnikom. Istočasno 
pa je bilo jasno, da glavni direk
tor ne more ostati glavni direktor 
obeh podjetij, če do združitve ne 
more priti. Andrej Verbič se je od
ločil, da ostane samo glavni direk
tor Slavnika, od koder je z dovo
ljenjem samoupravnih organov 
Slavnika tudi prevzel dolžnosti 
glavnega direktorja Delamarisa 
že v letu 1970. Razpisna komisija 
je objavila razpis za delovno me
sto glavnega direktorja. Ob kon- 
taktiranju z nekaterimi možnimi 
kandidati za delovno mesto glav
nega direktorja se je komisija do
govarjala tudi z dosedanjim glav
nim direktorjem. Ponovno kandi
daturo Andreja Verbiča, pod po
gojem, da poda ostavko v Slavni- 
ku,_ so podprli: ožji politični aktiv 
občine, kadrovska komisija in se
kretariat OO ZK Delamaris. Na 
sestanku osnovne organizacije 26. 
m arca so prav tako podprli kandi
daturo tov. Andreja Verbiča za 
glavnega direktorja. Na tem se
stanku niso bile prikazane dobre 
lastnosti dosedanjega in bodočega 
glavnega direktorja, ker so bile te 
že dobro poznane, izražena pa je 
bila kritika glede njegovega nači
na neizpolnjevanja nekaterih skle
pov sekretariata in kritika glede 
odnosa glavni direktor — vodilni 
delavci. Ugotovljeno je bilo, da so 
nekateri nesporazumi, ki so nastali 
med tov. Verbičem in nekaterimi 
vodilnimi delavci v Delamarisu, ko 
je bil le ta  glavni direktor Delama
risa in Slavnika, posledica različnih 
pogledov na povezavo Delamarisa 
in Slavnika. Vprašanje povezave 
obeh podjetij je dokončno rešeno; 
sporazum o sodelovanju Delamari
sa in Slavnika je prekinjen tako, 
da ne more biti več vzrokov za ne
sporazum med vodilnimi kadri in 
Verbičem.

Centralni delavski svet je konec 
m arca imenoval za novega glavne
ga direktorja Andreja Verbiča. Od 
25 prisotnih članov delavskega sve-

Odgovor na to vprašanje, bomo 
še enkrat poskusili dobiti takole:

VSAK DELAVEC LAHKO ZA
STAVI PISMENO ALI USTNO 
VPRAŠANJE VSAK DAN DOPOL
DAN IN VSAKO SREDO OD 17. 
DO 19. URE POPOLDAN V PRAV
NI PISARNI PODJETJA.

Na vprašanje bo podan odgovor 
v številki, ki izide najprej po dne
vu, ko je vprašanje zastavljeno, 
vsekakor pa v roku enega meseca.

Odgovorni urednik

ta  so vsi soglasno in tajno izrazili 
svojo voljo. Na isti seji je bila po
daljšana funkcija tričlanskega za
časnega odbora, in sicer' do ure
sničitve programa, s katerim so
glaša CDS. P rav  tako je  CDS po
daljšal pooblastilo ing. Bogdanu 
Golobu kot namestniku glavnega 
direktorja, in sicer do razpisa in 
zasedbe mesta pomočnika glavne
ga direktorja. Glavni direktor se 
je ob imenovanju zahvalil za za
upanje in dejal: »Upam, da vas s 
svojim delom ne bom razočaral. 
Imam trdno voljo, da delam za na
predek podjetja. Zavedam se te
žav, ki so tudi pred nami, vendar 
jih s skupnimi močmi moramo pre
magati. S člani začasnega odbora 
smo enotni in moramo razširiti pro
gram; toda uresničitev programa 
ni odvisna samo od direktorja, am
pak od celotnega kolektiva. Mi
slim, da ni bojazni, da ne bi s 
strokovnimi sodelavci našli skup
nega jezika v korist celotnega ko
lektiva, glede na to, da bom sedaj 
vodil samo Delamaris, bom skrbel, 
da se bodo izvajali sklepi vseh or
ganov brez slehernega kompromi
sa.

Delavci zahtevajo od nas rezul
tate, in to je merilo zame in za 
strokovne sodelavce, želim, da se 
preprečijo vse intrige v podjetju, 
da vodimo politiko ZK in razvije
mo samoupravljanje.«

Andrej Verbič je dal ostavko na 
mesto glavnega direktorja Slavni
ka, preden se je prijavil na razpis 
glavnega direktorja Delamarisa. V 
začetku aprila pa je bil dokončno 
razrešen funkcije glavnega direk
torja Slavnika. Ker sta tudi delav
ska sveta Delamarisa in Slavnika 
na skupni seji ob koncu m arca 
sporazumno prekinila samoupravni 
sporazum o medsebojnem sodelo
vanju in skupnem strokovnem 
vodstvu, se je glavna uprava ozi
roma sedež glavnega direktorja 
preselil iz bivšega hotela Zora v 
obrat Iris. P rav  tako so se preseli
li v prostore Delamarisa tudi De- 
lamarisovi delavci, ki so do sedaj 
delali v skupnih službah Delama
ris—Slavnik.

Za reševanje oziroma likvidaci
jo preostalih zadev Delamarisa in 
Slavnika je bila na skupni seji de
lavskih svetov imenovana posebna 
komisija.

)

»Upam, da vas ne bom razočaral«
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Kaj bo s »kanonskimi sredstvi« ?
V prejšnji številki smo pisali o 

tem, da je delavski svet sprejel 
sklep, da se sproži postopek za 
presojo ustavnosti zakona o upo
rabi odškodnine za gospodarski 
ribolov v obalnem morju Jugosla
vije.

Dne 10. 11. 1972 je bil Ustavne
mu sodišču Jugoslavije dostavljen 
predlog za presojo ustavnosti. 
Predlog predvsem poudarja enot
nost jugoslovanskega gospodarske
ga območja, obalnega morja in t r 
ga ter enotnost delovnih organiza
cij glede pogojev opravljanja de
javnosti.

S predlogom se zahteva tudi pre
sojo ustavnosti delitve sredstev 
odškodnine, ki' jo je izvršila Na
rodna banka Jugoslavije dne 20.
3. 1972.

Z druge, politične, plati pa sta 
enako vprašanje sprožila zvezna 
poslanca dr. Borut BOHTE in ing. 
Rado DVORŠAK dne 5. 12. 1972. 
Poslanca sta od zveznega izvršne
ga sveta zahtevala odgovor, ali je 
res Narodna banka porabila sred
stva, na kakšen način in na kakš
ni osnovi.

Kako dela ustavno sodišče?
Dne 11. 12. 1972 smo od zveznega 

poslanca Slovenskega primorja 
mgr. Viktorja KLANJŠČKA spre
jeli materiale, ki jih je ustavno 
sodišče posredovalo zvezni skup
ščini, v skladu s 444. členom pra
vilnika zvezne skupščine.

Po določbah poslovnika mora 
predlog za presojo ustavnosti ob
ravnavati in se o njem izreči za- 
konodajno-pravna komisija. Ka
dar je ugotovljeno, da zvezni za
kon ni v skladu z ustavo, ga mora 
zvezna skupščina v šestih mesecih 
spraviti v sklad z ustavo (čl. 245, 
Ustava SFRJ), sicer nehajo velja
ti določbe, ki so protiustavne.

Zakon o Ustavnem sodišču Jugo
slavije natančno določa postopek 
ugotavljanja protiustavnosti zako
na, ki je zelo dolg in kompliciran.

Eden prvih korakov ustavnega 
sodišča je obravnava, ki je lahko 
javna ali tajna. Dne 12. 3. t. 1. je 
bila pred ustavnim sodiščem jav
na obravnava o ustavnosti zakona 
o odškodnini.

Obravnave so se med ostalimi 
udeležili tudi predstavniki našega 
podjetja.

14 sodnikov ustavnega sodišča je 
pozorno poslušalo izvajanje in a r
gumente naših predstavnikov, iz
vajanja prestavnika zvezne skup
ščine, zveznega izvršnega sveta in 
strokovnih ustanov, ki se ukvar
jajo z vprašanji morja.

Najbolj interesantno je bilo, ko 
je predstavnik sekretariata za po
morstvo polkovnik pravne službe 
JRM povedal edini znani prece-

dent v tem področju prava. Pove
dal je namreč, da je bil v Ameriki 
podoben primer, ko so tri priobalne 
dežele dale koncesijo Mehiki v 
ameriškem delu Mehiškega zaliva.

Na takšno pogodbo je predsednik 
USA stavil veto in je zadevo reše
valo vrhovno sodišče Amerike — 
najvišji pravosodni organ.

Vrhovno sodišče je odločilo, da 
samo Amerika lahko daje koncesi
je tuji državi, nikakor pa tega ne 
smejo države, ki so v njeni sestavi.

Samoumevno je, da tudi odškod
nina pripada samo državi. Seveda, 
takšen precedent ne pomeni, da bo

Na zadnji seji v preteklem letu 
je odločala skupščina naše obči
ne o dveh vprašanjih, ki lahko bi
stveno vplivata na gospodarjenje 
organizacij združenega dela s pod
ročja občine.

To sta družbeni dogovor o kad
rovski politiki v občini in odlok o 
ustanovitvi solidarnostnega stano
vanjskega sklada občine Izola.

Družbeni dogovor o kadrovski 
politiki naj bi bil sredstvo za po
spešitev izboljšanja kadrovske 
strukture v organizacijah združe
nega dela in upravnih organih.

ŠTIPENDIRANJE 
IN IZOBRAŽEVANJE

Dogovor posveča posebno pozor
nost štipendiranju kadrov, zlasti 
deficitarnih, sprejemanju in uspo
sabljanju pripravnikov, funkcio
nalnemu izobraževanju ter vodil
nemu in vodstvenemu kadru.

Po določilih dogovora morajo or
ganizacije združenega dela odvaja
ti 1 % osebnih dohodkov zaposle
nih za izobraževanje, 50 % od teh 
sredstev pa za štipendiranje. Osta
nek sredstev, ki so namenjena za 
štipendiranja in niso porabljena v 
ta  namen, mora organizacija vlo
žiti v sklad za štipendiranje pri 
TIS Koper, iz katerega se bodo 
štipendirali deficitarni kadri v ob
čini.

Čeprav obstoječi predpisi o pri
pravnikih precej natančno reguli
rajo sprejem, usposabljanje in delo 
pripravnikov, to vprašanje do 
sedaj v organizacijah sprejemajo 
kot nujno zlo in je reševano precej 
elementarno. Za izboljšanje stanja 
na tem področju so v dogovoru 
določeni pripravniška doba odvisna 
od stopnje šolske izobrazbe, obvez
nosti organizacije glede pogojev in 
načina sprejemanja pripravnikov 
in njihovega usposabljanja za de
lo, obvezno programsko sprejem a
nje pripravnikov, ukrepi za pri
mer večje brezposelnosti priprav
nikov ter najnižji osebni dohodki

naše ustavno sodišče enako odlo
čilo, ker se naš in ameriški druž- 
beno-politični sistem popolnoma 
razlikujeta. Po končani obravnavi 
je sodišče objavilo, da se povlači 
na posvetovanje, in je prisotne ob
vestilo, da bo odločba izdana pi
smeno.

Tako je zadeva končana ne gle
de na odločitev ustavnega sodišča.

Kakršnokoli predvidevanje kon
čnega izida ustavnosodnega po
stopka bi bilo zgolj zgubljanje ča
sa, ne glede na naše prepričanje 
in pravno razumevanje.

Zato je najbolj smotrno počaka
ti na rešitev sodišča. Tudi nadalje 
bomo v glasilu objavljali novice o 
dogodkih, ki so v zvezi s kanon
skimi sredstvi.

za pripravnike. Mislimo, da je ško
da, da družbeni dogovor ni p red
videval minimalne obveznosti or
ganizacij združenega dela za spre
jem pripravnikov v normalnih oko
liščinah, ki bi bila odvisna od si
stemiziranih delovnih mest s sred
njo, višjo in visoko izobrazbo, tako 
kot je to predvideno za primer 
»večje brezposelnosti«.

Pomembna je tudi določba o ob
veznosti strokovnega in funkcio
nalnega usposabljanja delavcev, ki 
zasedajo delovna mesta, za katera 
nimajo s sistemizacijo predpisane 
izobrazbe in še niso stari 40 let — 
moški in 35 let — ženske.

KDO NAJ NAS VODI?
Poseben poudarek je dan na pro

fil vodstvenega in vodilnega ka
dra, zlasti pa direktorjev delovnih 
organizacij.

Do sedaj je bila direktorska, vo
dilna in vodstvena struktura zelo 
pisana (ne samo v naši občini), 
od priučenega delavca do doktorja 
znanosti. Skrajni čas je, zares, 
da se tudi na tem polju stori kaj. 
Družbeni dogovor predvideva, da 
je za direktorja (večjih) delovnih 
organizacij lahko imenovana samo 
oseba, ki ima najmanj višješolsko 
izobrazbo, za vodilne najmanj 
kvalificiran delavec.

Poleg izobrazbe so predvideni 
tudi politični pogoji (pravilen od
nos do samoupravljanja, posedo
vanje moralnopolitičnih kvalitet).

Poleg določenih pomanjkljivosti 
dogovora (neobveznost podpisa, 
neobstajanje sankcij, obdržitev 
spektra šolske izobrazbe za direk
torje vodilne in vodstvene struk
ture, nedoločenost posameznih poj
mov ipd.) je dogovor vendarle ko
rak naprej k izboljšanju kvalifika
cijske strukture kadra v delovnih 
in drugih organizacijah in organih. 
Toda dogovor bo ostal m rtva buk- 
va, če ne doumemo, da so rezulta
ti lahko samo, če ga izvajamo.

(Nadaljevanje na 6. strani)

Novo v občinski skupščini
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S P O R A Z U M E V A N J E
V mesecu marcu je delavski 

svet sprejel sklep o podpisu samo
upravnega sporazuma o financira
nju zdravstvenega zavarovanja s 
skupnostjo zdravstvenega zavaro
vanja Koper in načelen sklep o 
podpisu podobnih sporazumov s 
skupnostmi občin, na območjih ka
terih imamo svoje delavce.

S tem sporazumom si skupnosti 
zdravstvenega zavarovanja »zago
tovijo« za leto 1973 sredstva, ki so 
potrebna zlasti za materialne stro
ške (na ravni december 1972) in 
za denarne dajatve na ravni oseb
nih dohodkov leta 1972, tako da se 
realizirana sredstva skladov zdrav
stvenega zaravarovanja v letu 
1972 povečajo za 12,5 %.

S sporazumom je skupščina 
skupnosti zdravstvenega zavarova
nja pooblaščena, da določi stopnjo 
prispevka za zdravstveno zavaro
vanje.

Skupščina koprske skupnosti je 
določila, da prispevna stopnja za 
obvezne oblike zdravstvenega za
varovanja ostane nespremenjena 
8,20 % od bruto osebnih dohodkov, 
vključno izenačitev zdravstvenega 
zavarovanja kmetov.

Skupščina meni, da se bo na tak 
način realizacija skupnosti poveča
la za ca. 11 % in povečanje števi
la zaposlenih za 2 %.

Kaj se bo zgodilo, če se predvi 
devanja ne uresničijo, tega spora
zum ne predvideva. Najbolj ver
jetno pa je, da se bo zvišala pri
spevna stopnja, ker je nerazumlji
vo, da bomo dovolili skrčenje pra
vic zavarovancev. Ob tej prilož
nosti je treba spregovoriti nekaj 
besed tudi o samem načinu sklepa
nja samoupravnih sporazumov.

Večina teh sporazumov je zelo 
splošnih, načelnih, pogosto tudi ne-

Novo v občinski skupščini
(Nadaljevanje s 5. strani)

Nič manj pomembna niso priza
devanja skupščine za odklonitev 
socialnih diferenciacij. Eden naj
bolj pomembnih ukrepov je vseka
kor odlok o ustanovitvi solidar
nostnega stanovanjskega sklada. 
V sklad vlagajo delovne organiza
cije del svojih sredstev odvisno od 
izplačila sredstev za osebne dohod
ke, ki se uporabljajo za reševanje 
stanovanjskih vprašanj socialno 
šibkim občanom (z nižjimi osebni
mi dohodki, starim občanom in 
mlajšim družinam).

Iz dejavnosti skupščine s tega 
področja, naj omenimo še sklep o 
najetju 911.000 din kredita za na
kup stanovanj za upokojence-borce 
NOV in sklep o najetju 565.000 din 
kredita za nakup stanovanj upoko
jencem.

dovršenih. Lahko razpravljamo 
tudi o njihovi ustavnosti: omenje
ni sporazum je veljaven, ko ga 
sprejme 2/3 vseh delavcev skup
nosti.

Ali lahko sporazum obvezuje ti
stega, ki se vanj ne vključi? Ne ta 
ne drugi sporazumi ne poznajo iz
jem. Kaj bo z organizacijami, ki 
ne morejo kriti niti minimalnih 
osebnih dohodkov, ali drugače: ki 
začasno poslujejo z izgubo.

Nič manj pomembna ni — po na
šem mnenju — obrazložitev takega 
sporazuma.

V našem vsakdanjem življenju 
se večkrat vprašujemo, kakšen 
smisel ima, da se vključujemo v 
organizirano življenje v različnih 
družbeno-političnih organizacijah, 
gotovo je ta  dilema največja pri 
mladih, saj je v življenju vsakega 
človeka pri nas zveza mladine pr
va družbeno politična organizacija, 
v katero vstopa. Navadno si tega 
vprašanja ne zastavlja sedmošolec, 
ob formalnem vstopanju v zvezo 
mladine, gotovo pa si ga zastavlja 
že bolj izkušen, starejši mladinec, 
zaposlen v delovni organizaciji.

Na kratko lahko rečemo, da so 
prednosti tistih, ki aktivno deluje
jo organizirani v zvezi mladine, 
razvidne iz programa oz. vsebine 
delovanja naše organizacije. M ar
sikdo ob pozivu, naj sodeluje in 
naj bo aktiven v organizaciji mla
dih, zamahne z roko in odkloni va
bilo, češ: »Jaz moram tudi delati 
in že tega imam čez glavo, kdo se 
bo še s politiko ukvarjal!«

Dejstvo je pa le, da bi vsak rad 
bil s svojim delom zadovoljen, vsak 
bi rad delal v prijetnem delovnem 
okolju, v delovnem vzdušju, v čim- 
boljših odnosih s svojimi delovni
mi sotovariši in konec koncev: tu
di plačo bi rad imel ustrezno svo
jemu delu. Vemo pa, da nasploš- 
no ni tako. Navadno hodimo neza
dovoljni na delo, nismo prepriča
ni, da bomo konec meseca nagra
jeni tako, kot bi bilo treba. Ob mi
sli na delovno mesto se nam že v 
naprej porajajo slabi občutki in 
nasploh ne vidimo svoje lastne 
perspektive v delovni organizaciji, 
v kateri delamo in ne čutimo se del 
nje. Ob vsem tem navadno niti ne 
vemo, kakšna je pravzaprav delov
na organizacija, v kateri delamo 
iz leta v leto, kakšne so možnosti 
za napredovanje in afirmacijo, 
kakšna je perspektiva celotne de
lovne organizacije, kaj delajo sa
moupravni in drugi organi v pod
jetju. Občutek imamo, da smo ne
močni, da nekdo drug upravlja s 
celotnim podjetjem in da sami na 
vse to ne moremo vplivati.

Obrazložitve so zamotane in ne
razumljive tudi dobrim poznaval
cem problema, da ne govorimo o 
»neposrednem proizvajalcu«.

Mislimo, da bi obrazložitve mo
rale biti nedvoumne — jasne, ker 
o njih odločajo organi samouprav
ljanja, v katerih pa niso samo 
strokovnjaki.

Upamo, da so prišli časi, ko smo 
odločali o elaboratih in predlogih, 
ki so bili boljši, če so bili nerazum
ljivi in zapleteni.

Če se pogovarjamo in sporazu
mevamo, pogovarjajmo se odkrito 
in jasno, da vsaka stran ve, kak
šne so njene pravice in kakšne 
dolžnosti, da ne kupuje »mačka v 
vreči«. Miloš Vukičevič

Navedene dileme so dileme vsa
kega delovnega človeka, še pose
bej pa mladega človeka, ki si šele 
gradi pot v življenje. In zato je 
prav, da se politično organizira, 
da se seznanja z vsem, kar je v 
njegovem lastnem interesu in v in
teresu celotne delovne organizacije 
ter širšem družbenem interesu, ter 
da si s političnim dogovarjanjem, 
bojem mnenj te r enotno politično 
akcijo zagotavlja svoj vpliv na 
odločanje o vseh pomembnih stva
reh za delovno organizacijo, da 
skratka ne dovoli, da drugi odlo
čajo v njegovem imenu (mnogo
krat proti njegovim interesom) 
ampak, da odloča sam.

Vsebino dela v zvezi mladine 
torej narekujejo avtentični intere
si mladih. Kot vidimo, ti interesi 
niso nič kaj posebno »mladinski«, 
kot navadno mislimo, saj izhajajo 
iz proizvodnega procesa oz. odno
sov, ki se ob procesu proizvajanja 
formirajo. Seveda pa je pomemb
na tudi tista plat dela, ki jo m ar
sikdo ima za edino pri mladih, ni 
pa bistvena — to so šport, rekre
acija in kultura. Najbolj zgrešeno 
vsekakor postopajo tam, kjer upo
rabljajo mlade le zato, da kdaj pa 
kdaj okrasijo dvorano ob kaki ob
letnici, da priredijo zabavo s ple
som in morda še kako športno tek
movanje. P rav  nič radi pa ne vi
dijo, da bi se ukvarjali še s čim 
drugim. Navadno svetujejo, naj se 
mladi ukvarjajo s športom in za
bavo, politiko pa da naj le pusti
jo pri miru. P rav  malo verjetno 
je, da bi imeli tak odnos le do mla
dih, čeprav je že to skrajno nedo
pustno: kako zgrešeno je tako poj
movanje, pa nam kaže rakova pot, 
po kateri gredo taka podjetja.

Še posebej je potrebno poudari
ti naloge zveze komunistov, ki so 
bile sprejete z resolucijo III. kon
ference ZKJ decembra lani. V tem 
dokumentu je jasno izraženo spo
znanje in sprejeto je kot obveza, 
da se mora vsak aktiv ZK, vsaka 
osnovna organizacija, vsi forumi 

(Nadaljevanje na 8. strani)

Mladi in zveza mladine



Št. 1 — maj 1973 N A Š  G L A S Stran 7

K J E  S I ,  M L A D I N A ?
Če bo kdo prebral naslov, si bo 

mislil, da je to reklama ali oglas 
agencije za oglase. A ni tako. Gre 
le za problem mladine »Delamari
sa«. Pred tremi leti je mladinska 
organizacija v kombinatu obstaja
la, nakar je vse zamrznilo.

Prvi južni veter je zapihal, ko 
je predsednik sindikalne organiza
cije zaprosil kadrovsko službo za 
seznam mladih ljudi. Z zadovolj-

Primorski š tuden t je  
v Mariboru ustanovili 

klub
V Mariboru, ki bo kmalu novo 

univerzitetno središče, študira tu
di okrog 250 študentov iz primor
skih in notranjskih občin: Ajdov
ščine, Cerknice, Idrije, Ilirske Bi
strice, Izole, Kopra, Nove Gorice, 
Pirana, Postojne, Sežane in Tolmi
na. Predvsem oddaljenost od do
mačih krajev in preohlapni stiki z 
dogajanjem doma, so privedli do 
neformalnega združevanja študen
tov, vedno pogosteje pa se je po
javljala želja po formalni ustano
vitvi kluba, ki bi nas še tesneje 
povezal.

Tako je bil 20. decembra usta
novljen klub primorskih študentov, 
ki si je zadal naslednje naloge:

1. Sodelovanje z matičnimi ob
činami v obliki obiskov predstav
nikov družbeno-političnih organiza
cij in delovnih skupnosti, da bi v 
razgovoru z njimi pretehtali, kar 
nas zanima, ter se seznanili s per
spektivami glede zaposlitve.

2. Seznanjanje maturantov sred
njih šol z možnostjo študija na 
mariborskih visokošolskih zavodih.

3. športna srečanja z ostalimi 
pokrajinskimi klubi te r sodelova
nje na tradicionalnih aprilskih štu
dentskih prireditvah.

4. Sodelovanje z vsemi pokrajin
skimi klubi v Mariboru in Ljublja
ni.

5. Navezava stikov s študenti — 
Slovenci na tržaški univerzi.

6. Ena izmed programskih na
log kluba, ki bo verjetno zanimala 
tudi nekatere v vašem podjetju, je 
navezava stikov z izrednimi štu
denti na MVZ z namenom, da se 
le-ti včlanijo v klub. Zanje namreč 
lahko organiziramo nekak servis, 
ki bi nudil vse informacije o štu
diju, oskrboval študente z literatu
ro, itd. S tem bi marsikomu pri
hranili dolgo potovanje ali nego
tovost.

Prepričani smo, da bo sodelova
nje prek glasila veliko pripomoglo 
k boljši povezanosti z domačimi 
kraji in ljudmi.

stvom smo ugotovili, da je v Dela
marisu 182 mladink in mladincev.

Podpredsednik sindikata je iz
bral pet mladincev in mladink, ki 
so predstavljali pripravljalni od
bor. Ta je takoj pričel z delom ter 
sestavil osnutek programa ter po
vabil na sestanek predsednika sin
dikata, predsednika CDS, predsed
nike obratnih delavskih svetov, 
sekretarja 0 0  ZK in serkretarje 
aktivov. Na sestanku smo dobili 
vso podporo povabljenih. Med dru
gim nam je bil obljubljen tudi 
prostor za delo. že na tem sestan
ku je bil predlagan predsednik 
mladine, kasneje pa še datum za 
ustanovni zbor.

Dne 15. 3. 1973 smo se zbrali v 
obratu Iris. Prisotnih je bilo 80 
mladincev in mladink. Sestali smo 
se, da bi po večletni neaktivnosti 
ponovno razgibali naše vrste.

Kot vemo, je bila zadnja mla
dinska organizacija osnovana leta 
1968. Ta organizacija je životarila 
2 leti. Vzrok za tako kratko delo
vanje pa ni bil zgolj v neaktivno
sti mladine, ampak tudi v tem, da 
smo pri vodilnih kadrih naleteli na 
nerazumevaje. Veliko napako smo 
storili tudi v sami organizaciji, saj 
je levji delež dela opravljal pred
sednik in držal vse niti v svojih 
rokah.

Z njegovim odhodom je prene
hala delovati tudi mladinska orga
nizacija. Ko smo pripravljali gra
divo za ustanovni zbor, smo sku
šali še s samo organizacijo vod
stva preprečiti, da nas ne bi dole
tela enaka usoda kot predhodno 
organizacijo. V odbor smo predla
gali 10 mladincev, in sicer:

1. Albina ŠKAPIN
predsednica

2. Milan BRLJAVEC 
podpredsednik

3. Sonja PONIKVAR 
tajnik, blagajnik

4. Anton BUBOLA 
član predsedstva

5. M arjan STANIČ 
član predsedstva

6. Vlado JAGODNIK 
član predsedstva

7. Marija GREGORIČ 
član predsedstva

8. Zmago GAČNIK 
član predsedstva

9. Milan LOKOSELJAC 
član predsedstva

10. Ana STAVER 
član predsedstva

Z dviganjem rok smo potrdili 
predlagano predsedstvo. Predsed
nica našega mladinskega aktiva Al
bina ŠKAPIN se je zahvalila za 
zaupanje in na kratko obrazložila 
program — osnutek, ki smo ga 
predhodno dobili. Razložila je, ka
ko se bomo formirali, in pouda
rila, da se ne bi razbijali po obra
tih, ampak bi naj bila organizaci
ja  po interesnih skupnostih mla
dih.

Predstavnica obalne konference 
Majda PRIJON nam je razložila 
prednosti in smisel take organizi
ranosti. Povedala nam je, da je 
lahko interesnih skupnosti več, od
visno od tega, za kaj bi se mladina 
zanimala. Tisti, ki jim je pri srcu 
šport, bi sodelovali v tej intersni 
skupnosti, ipd.

Nakazane smernice za delo na
šega mladinskega aktiva pa zaje
majo idejnopolitično delo, vzgojo 
in izobraževanje, splošni ljudski 
odpor, kulturno dejavnost, šport
no aktivnost, problematiko krajev
ne samouprave, mladinski turizem, 
publicistiko in informiranje, m ark
sistične krožke, planinstvo itd.

Delo, ki smo si ga zadali, je ob
sežno in težko. Mladi se med se
boj ne poznamo. Problemi podjet 
ja so iz dneva v dan večji. Potreb
no se je seznaniti z njimi ter po
magati pri reševanju le-teh mož
nosti, ki jih imamo. Vse to pa bo
mo lahko opravili le, če bomo iz
redno delavni in dobro organizira- 
m ' Zmago Gačnik

NEKATERE PRAVICE
IN DOLŽNOSTI OBČANOV
DO NARODNE OBRAMBE

82. člen zakona o narodni obram
bi glasi: Jugoslovanski državljani 
imajo pravico in dolžnost sodelo
vati pri pripravah za obrambo dr
žave, se usposabljati za svoje na
loge v vojni in se udeleževati obo
roženega boja ter drugih oblik od
pora, zaščite in reševanja prebi
valstva in materialnih dobrin ter 
izvrševanja drugih za narodno ob
rambo pomembnih nalog.

83. člen zakona glasi: Jugoslo
vanski državljani imajo glede na
rodne obrambe tele obveznosti:

1. vojaško obveznost
2. obveznost služiti v civilni za

ščiti
3. delovno obveznost
4. materialno obveznost
Poleg obveznosti iz prvega od

stavka tega člena imajo občani 
glede narodne obrambe tudi obvez
nost izvrševanja zaščitnih ukre
pov, obveznost pouka za obrambo 
in še druge obveznosti, ki jih pred 
pisuje ta  zakon.

Na ta  dva člena zakona o narod
ni obrambi smo opozorili zaradi 
tega, ker se dogaja, da se nekate
ri člani našega kolektiva ne odzi
vajo vabilu za pouk. S tem otežko- 
čajo drugim članom civilne zašči
te pouk. Določena služba za pri
prave pouka je primorana, da tak
šne člane kolektiva predlaga sod
niku za prekrške, ki jih kaznuje, 
kot določa 179. člen zakona o na
rodni obrambi.

P rav  bi bilo, da člani kolektiva, 
ki se jih določi v enote civilne za
ščite ali za obiskovanje pouka, iz
vršujejo svoje dolžnosti in si ne 
izmišljajo neopravičenih razlogov 
za neizvrševanje dolžnosti, ki jih 
določa zakon o narodni obrambi.

Žarko Višnjič
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Po poteh brigade prijateljstva
»V petek popoldne je mladina iz 

treh obalnih mest in vasi odšla na 
pohod na Učko. Pohod je tra ja l tri 
dni. Udeleženci pohoda so nosili 
uniforme Istrskega odreda. P ro
slava je bila v nedeljo na kraju, 
kjer so 1. 4. 1944 ustanovili briga
do »Vladimir Gortan«.

Tako nekako bi bilo lahko napi
sano v časopisu in za vse bi bilo

DELO
SAMOUPRAVNIH ORGANOV 

V PRETEKLEM LETU 
V ŠTEVILKAH

CENTRALNI 
DELAVSKI SVET:

9 rednih sej
2 izredni seji
3 skupne seje z DS podjetja 

»Slavnik« Koper

ODBOR ZA PRAVICE IZ DELA: 
25 rednih sej 

1 izredna seja 
7 skupnih sej z odborom za 

kadrovsko-pravna vprašanja 
podjetja »Slavnik« Koper

ODBOR ZA RAZVOJ, 
PLANIRANJE IN FINANCE:
21 rednih sej
ODBOR ZA PROIZVODNJO 

IN PRODAJO:
7 rednih sej 

Delavski svet DE Argo:
7 rednih sej 

Delavski svet DE Iris:
13 rednih sej

Delavski svet DE Ribolov:
10 rednih sej
Delavski svet DE Ploč. 
embalaže:
14 rednih sej

Delavski svet DE Skupne 
službe podjetja »Delamaris«:

8 rednih sej

MLADI IN ZVEZA MLADINE
(Nadaljevanje s 6. strani)
ZK, vse subjektivne sile, predvsem 
pa vsak komunist aktivno angaži
rati za socialistično in samouprav
no usmeritev mladih. Ob tem je 
potrebno še poudariti, da si dela 
mladinsTce organizacije tudi ne 
predstavljamo drugače, kakor v 
tesni povezavi z ostalimi družbe- 
no-poiitičnimi organizacijami in sa
moupravnimi organi, saj je to v 
našem skupnem interesu. In če ta 
interes v Delamarisu spoznamo 
že danes, ko mladinskega aktiva 
še ni, potem tudi ni več vprašanja, 
zakaj in kako ga ustanoviti.

Predsednik Obalne 
konference ZMS Koper 

Jadran Pišot

dovolj. A za nas, ki smo bili ude
leženci tega pohoda, pomeni mno
go več. Dva dneva hoje, šale, sme
ha, pesmi in neudobnega spanja.

Do Smokvice smo se peljali z av
tobusom, nato pa smo odšli v Mo- 
vraž peš. Tam so nas že pričakali 
vaščani. Z veseljem smo napolnili 
vojaške porcije s toplo mineštro ter 
domačo slanino. Ko smo jo pojed
li, smo ponovno moleli porcije, da 
nam jih napolnijo.

No, želodci so bili polni, zato 
smo začeli prepevati. Začelo se je 
mračiti, nam pa so se žoledci za
čeli ponovno oglašati in zahtevati 
polne porcije. A glej ga, šmenta! 
Ravno ko smo se pripravljali, da 
gremo na večerjo, se je pričelo 
okoli vasi svetliti. Na gričih, ki 
obdajajo vas, je pričelo goreti. 
Vseh 64 udeležencev pohoda se je 
odločilo, da gremo gasit. Do vrha, 
kjer je gorelo, je bilo pol ure hitre 
hoje. Ko smo končno prišli na vrh, 
je nehalo goreti. Gotovo se nas je 
ogenj prestrašil, saj smo se klicali 
in iskali, ker nismo imeli vsi luči. 
Potem pa kar čez drn in strn v 
vas in hitro k loncu, kjer je dišalo 
po zelju in domačih klobasah. Ta
ko: do tukaj nam ni bilo nič hude
ga, šele ponoči je bilo slabše. Ze
blo nas je in marsikdo si je želel, 
da bi bil spet ob ognju na hribu.

Drugo jutro je »padla« komanda 
ob šestih. Moram namreč poveda
ti, da smo imeli tudi komandanta, 
komandirja in političnega komisar
ja. Zares kot prava vojska! Kot 
prava vojska smo zjutraj pospra
vili zajtrk, ki so nam ga spet pri
pravili vaščani Movraža, nato v 
kolono po dva in na pot proti Bu
zetu. Do Buzeta, kjer smo se sre
čali s hrvaškimi mladinci, naša 
bolničarka ni imela kaj delati, od 
tu naprej pa je morala »zdraviti 
žulje«, glavobole in podobne »bo
lezni«.

V Buzetu smo položili venec na 
grob padlih v NOB ter jih počasti
li z enominutnim molkom.

Skozi istrske vasi, kjer stojijo 
nagrobni kamni z imeni padlih v 
boju, porušene in prazne hiše, kjer 
žive stare ženice in možje, ki so 
se morda spomnili minulih čal o 
ko so skozi njihovo vas korakale ko
lone, a nikoli se niso vrnili vsi, smo 
z našimi hrvaškimi prijatelji, ude
leženci pohoda, prišli do Roča, kjer 
smo prespali. Seveda nismo šli ta 
koj spat! Najprej v vrsto po dva, 
nato na večerjo, oh, kako dobra mi
neštra, nato pa spet v vrsto in na 
ples. Tukaj pa nismo bili več v v r
sti. Vsak po svoje je plesal, kot je 
pač znal in mogel v obleki, ki nam 
je bila premajhna, prevelika, pre
ozka in preširoka, kot si jo je kdo 
izbral v Kopru. Zjutraj bi sicer 
bilo potrebno malo več vode za 
oči, a ker ni bilo časa niti vode, 
smo sklenili, da se bomo umili do
ma za dva dni skupaj. Odkorakali

smo do zadružnega doma, se spra
vili v avtobus. Kakšno udobje! V 
pol ure smo bili v Vranju, do ko
der bi peš porabili celo dopoldne:

Spet si je bilo potrebno pripeti 
šotorska krila, v vrsto »mirno« 
»na desno« po prašni cesti. Pot pa 
ni bila več tako prijetna, kot prvi 
in drugi dan. Hodili smo ob robu 
ceste, mimo nas pa so drvela ču
da modernega časa in nas prašila. 
V mestu vedno občudujemo lep, 
velik avtomobil, tukaj pa smo bili 
bolj zadovoljni z malim »fičotom«, 
ki je počasi lezel v hrib, kot pa z 
drvečim »taunusom«. Po poti smo 
se srečali še z ostalimi hrvaškimi 
mladinci, ki so prišli iz Pule, Reke 
ter iz ostalih mest in krajev Istre. 
Po 4-urni hoji smo prispeli do k ra
ja, kjer se je pred 22 leti sestala 
brigada »Vladimirja Gortana«, ki 
je združevala mladince iz Italije, 
Hrvatske ter Slovenije, imenovana 
tudi brigada prijateljstva.

Ko smo se malo odpočili, se je 
začela proslava. Govorili so pred
stavniki iz Hrvaške, nakar smo po
lagali vence na spomenik padlih.

Poudarili so pomen tega sreča
nja prav na kraju, kjer so se ne
koč sestali mladi ljudje, ki so bili 
tudi danes tu, vendar ne več mla
di. Spominjali so se tistih dni, v 
v srcu pa so gotovo začutili bole
čino ob spoznanju, da ob njih ni 
vseh tistih, ki so si takrat segli v 
roke. Njihova imena so bila napi
sana na spomeniku na Učki in ši
rom po istrski zemlji.

Nas pa so mladinci iz Buzeta 
povabili na kosilo. Res smo ga bili 
potrebni. Bilo je toplo, dosti smo 
hodili, mi mladi pa imamo tako 
dober apetit. Po »dveh porcijah« 
smo se jim zahvalili za njihovo go
stoljubnost in sklenili, da jim bo
mo to povrnili.

Umazani, utrujeni, vendar polni 
zadovoljstva in sreče, da smo zmo
gli naporno pot, spoznali naše v rst
nike iz drugih krajev hrvaške 
Istre, se spoznali tudi med seboj, 
smo zvečer stopili iz avtobusa v 
Kopru. Ponosno smo razkazovali 
svoja oblačila, ki smo jih ponosno 
nosili tri dni, malo manj ponosni 
pa smo bili na razbolene in žulja- 
ve noge.

Albina Škapin

»Naš glas« izdaja kolektiv 
kombinata konzervne indu
strije »Delamaris« Izola. List 
urejuje uredniški odbor sklad
no s predpisi. Odgovorni ured
nik Miloš Vukičevič. Tiska 
tiskarna ČZP Primorski tisk. 

Koper.
List dobijo člani kolektiva 

brezplačno.


